
اقتصادی

اذعان معاون وزیر صنعت
 به خام فروشی مواد معدنی در دولت یازدهم

رئیس اتحادیه صادرکنندگان خشکبار:

هنوز مشکلات بانکی بعد از برجام 
حل نشده و بدون تغییر مانده است

قیمت سکه و ارز ) به تومان(

صفحه۴
سه شنبه۲۳ خرداد ۱۳۹۶

۱۸ رمضان ۱۴۳۸ - شماره۲۱۶۴۶  

قیمت بازارنوع سکه
1/202/000سکه تمام طرح جدید
1/174/000سکه تمام طرح قدیم

635/000نیم سکه
364/000ربع سکه

250/000گرمی
114/442هر گرم طلای 18 عیار

نوع ارز
3729دلار
4246یورو
4845پوند

1075لیر ترکیه
1022درهم امارات

انتقاد نمایندگان مجلس از پول پاشی 1/5میلیارد دلاری دولت
 به اسم اشتغالزایی برای روستاها

دولت یازدهم که اصرار عجیبی به برداشــت از 
صندوق توســعه ملی به عناوین مختلف دارد اخیرا 
هم چندماهی اســت به اسم اشتغالزایی در روستاها 
می خواهــد مجلــس را مجاب کند تا با برداشــت 
1/5میلیــارد دلاری از این صندوق موافقت کند این 
درحالی است که بسیاری از نمایندگان با این موضوع 
مخالف بوده و نســبت به پیامدهای آن ابرازنگرانی 

کرده اند.
در همین رابطه عضو کمیسیون برنامه و بودجه مجلس با 
اشاره به اینکه برداشت 1/5 میلیارد دلاری دولت از صندوق 
توسعه ملی برای اشتغال پول پاشی در اقتصاد است، گفت:  

با این کار حجم نقدینگی و تورم افزایش می یابد.
عبدالرضــا مصری در گفت وگو با فارس، در مورد لایحه 
1/5 میلیارد دلاری دولت از صندوق توسعه ملی برای ایجاد 
اشتغال در روستاها، گفت: طبق برنامه ششم هرگونه برداشت 
از صندوق توســعه ملی غیر از سازوکار ایجادشده برای آن 
ممنوع اســت ولی متأســفانه نمایندگان مجلس اخیرا رأی 

دادند تا خلاف برنامه ششم عمل شود.
این نماینده مجلس با بیان اینکه قرار است، پس از کسر 
هزینه ها و تکالیف صندوق توســعه ملــی، مابقی موجودی 
برای بخش خصوصی هزینه شــود، تصریح کرد: دولت اگر 
می خواهد به روستائیان وام بدهد، باید از طریق خود صندوق 
اقدام می کرد، اما اینکه برداشــت جداگانه ای صورت بگیرد، 

خلاف برنامه است.
وی به دیگر ابعاد لایحه اشــتغالزایی دولت اشاره کرد و 
گفت: قرار نبود وجوه صندوق تبدیل به ریال شــود زیرا این 

کار علاوه بر بالا بردن حجم نقدینگی، تورم ایجاد می کند.
به گفته مصری، طرح هایی که قرار اســت برای اشتغال 
روســتائیان اجرایی شود، نســخه های کپی شده و ناکارآمد 
گذشــته اســت که مطمئنا جز بدهکار کردن روســتاییان 

مصرف دیگری ندارد.
عضو کمیســیون برنامه و بودجه مجلــس با تأکید بر 
اینکه بانک ها تسهیلات ارزان قیمت را در ظاهر به روستائیان 
می پردازند، اما آن را جایگزین تسهیلات و بدهی قبلی خواهند 
کرد افزود: بانک ها در این حالت هم گزارش ارائه تسهیلات 
و هم گزارش تسویه و کاهش معوقات ارائه خواهند کرد، در 

صورتی که همه اینها یک نوع بازی است.

این نماینده مجلس به سازوکار نظارت بر ایجاد اشتغال در 
لایحه دولت پرداخت و یادآور شد: هیچ گونه سازوکاری برای 
این موضوع پیش بینی نشده و در عین حال دست اندازی به 
صندوق توسعه ملی و بی اثر کردن قانون برنامه تلقی می شود.

مصری با اشاره به اینکه تصویب چنین موضوعی نقطه 
مثبت برای مجلس نیســت، گفت: در یک ماه گذشــته از 
محل تسعیر ارز نزدیک به 80 هزار میلیارد تومان پول صرف 
افزایش منابع بانک ها شد که به مردم تسهیلات بدهند و حالا 
چون اثری نداشــت، به دنبال روش جدید برای پول پاشی و 
عمل کردن به وعده های انتخاباتی هستند.رئیس کمیسیون 
اقتصــادی مجلس هم درباره لایحه فوق به تســنیم گفت: 
چندین نکته در راستای این طرح وجود دارد. اول اینکه باید 
مشخص شود که به چه صورت قرار است 1/5 میلیارد دلار 
از صندوق توسعه ملی برداشت شود؟ باتوجه به اینکه برداشت 
از صندوق توسعه ملی خلاف سیاست های اقتصادی مقاومتی 
و برنامه ششم است نیازمند اخذ مجوز از مقام معظم رهبری 
هســتیم که آیا شکل آن در قالب سپرده در بانک ها باشد یا 
اعطای منابع به شــکل کاملًا جدا از صندوق باشد؟ صندوق 
اشــتغال خرد در جامعه باید تشکیل شــود. در این بخش 
دولت باید پیشــنهاد خود را مطــرح کند. بنابراین به دلیل 
مغایرت پیشنهاد دولت با سیاست های برنامه ششم توسعه و 
سیاست های ابلاغی مقام معظم رهبری، این کارنیازمند اخذ 

مجوز از مقام معظم رهبری است.
 محمدرضا پورابراهیمی گفت:نکته دوم این اســت که 
باید مشــخص شود که آیا این منابع برای مدتی از صندوق 
توسعه ملی در اختیار مشاغل خرد قرار می گیرد یا اینکه کلًا 
به مشــاغل اعطا می شود؟ دولت این مورد را هم باید شفاف 
کند. دولت دوره تنفس را آورده است اما درباره دوره بازگشت 

منابع صندوق توسعه ملی هیچگونه توضیحی نداده است.
 وی در ادامه از دیگر ابهامات این لایحه را نرخ پیشنهادی 
دولت برای پرداخت تسهیلات دانست و گفت: اینکه نرخ سود 
برای پرداخت تســهیلات اشتغالزایی باید نرخ پایینی باشد 
امری درست است. اما با توجه به اینکه دولت و بانک مرکزی 
هیچ گونه اقدامات عملیاتی در کاهش سود سپرده بانکی بعد 
از نرخ تورم انجام نداده اســت، به نظر می رسد پیشنهاد نرخ 
4درصدی برای اشتغال خرد و کوچک در همان روستایی که 
یک سال گذشته بنگاهی با نرخ 15درصد تأمین مالی کرده 

است، شکاف ایجاد می کند. بروز اختلاف در تأمین مالی و نرخ 
تعجیلی در حوزه روستا حتماً باعث بروز مشکلات در حوزه 
اقتصادی می شود و دولت باید این مسائل را در نظر بگیرد و 
نحوه تخصیص منابع را به گونه ای در نظر بگیرد که به اسم 
طرح های زودبازده در موسســات غیر مجاز سر در نیاورد و 

در موسسات با سود 25 و 30 درصد سپرده گذاری نشود.
 رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس گفت: دولت باید دقت 
کند که بنگاه ها منابع را نگیرند و هیچ اقدام اقتصادی انجام 
ندهنــد و صرفاً تنها گزارش ارائه کنند که به صورت صوری 
آن ایجاد کرده اند. اگر چنین شــود چیزی جز نابودی منابع 
کشور نیست. بنابراین مکانیزم تخصیص منابع باید مشخص 
شــود. در صورتی تسهیلات باید با نرخ پایین پرداخت شود 

که مکانیزم پرداخت مشخص باشد.
وی با اشــاره به اینکه مشمولیت اجرای این موضوع نیز 
حائز اهمیت اســت گفت: در لایحه دولت آمده اســت که 
پرداخت تسهیلات به شــهرهای زیر 10 هزار نفر جمعیت 
است. آسیب این مورد این است که این تسهیلات به سمت 
شهرها هدایت می شود و روستا محروم می شوند. نکته دیگر 
درلایحه دولت عدم وجود متولی اجرای طرح است. سازمان 
برنامه و بودجه از جایگاه متولی اجرای لایحه باید حذف شود 

و یک متولی مانند وزارتخانه باید مسئول باشند.
ابراز نگرانی لاریجانی درباره انحراف منابع

در همین راســتا رئیس مجلس نیز در نشســت بررسی 
لایحه برداشت 1/5 میلیارد دلار از صندوق توسعه ملی برای 
ایجاد اشتغال روســتاها درباره امکان انحراف بخشی از این 
منابع ابراز نگرانی کرد .به گزارش فارس، عصر روز سه شنبه 
هفته گذشته، نشســت بررسی لایحه برداشت 1/5 میلیارد 
دلار از صندوق توســعه ملی برای ایجاد اشتغال روستاها با 
حضور علی لاریجانی، رئیس مجلس شورای اسلامی، برخی 
وزرا شامل محمدرضا نعمت زاده، علی ربیعی، محمود حجتی، 
برخی مدیران ارشد دولتی شامل محمدباقر نوبخت و ولی الله 
سیف و همچنین روسای کمیسیون های اقتصادی و برنامه 
و بودجه مجلس، رئیس فراکسیون تولید و اشتغال مجلس، 
رئیس صندوق توســعه ملی و برخی مدیران عامل بانک های 

کشور در مجلس شورای اسلامی برگزار شد.
در این جلســه، لاریجانی، نعمــت زاده و حجتی نکات 
مهمی در نقد این لایحه مطرح کردند و خواستار اصلاح آن 

توسط کمیسیون برنامه، بودجه و محاسبات مجلس شدند. 
اما مهم ترین نکته ای که در این زمینه مطرح شد، ابزار نگرانی 
لاریجانــی درباره انحراف منابع 1/5 میلیارد دلاری صندوق 
توســعه ملی بود. رئیس مجلس در این نشســت درباره این 
موضوع گفت: »نکته ای که مشخص نیست این است که آیا این 
منابع در محل خود مصرف می شود یا خیر و این نگرانی وجود 

دارد که همانند وام های زودبازده چیزی عاید مردم نشود.
گفتنی اســت نگاهی دقیق به لایحه حمایت از توسعه 
و ایجاد اشــتغال پایدار در مناطق روســتایی و عشایری با 
اســتفاده از منابع صندوق توســعه ملی نشان می دهد که 
دغدغــه رئیس مجلس درباره امکان انحراف بخشــی از 1/5 
میلیارد دلار برداشتی از صندوق توسعه ملی و تکرار تجربه 
ناموفق بنگاه های زودبازده، دغدغه درست و منطقی است .

ماجرا از این قرارســت که براساس این لایحه قرار است 
1/5 میلیــارد دلار )معادل تقریبی 60 هزار میلیارد ریال( از 
منابع صندوق توســعه ملی برداشت و به صورت تسهیلات 
به متقاضیان پرداخت شــده تا برای روســتاییان و عشایر 
اشــتغال زایی شــود. اما یکی از مهمترین نقاط ضعف این 
لایحه، مشخص نشدن نحوه اجرای آن و عدم تعیین دقیق 
جامعه هدف آن است. صرفا در ماده 4 این لایحه آمده است: 
»تسهیلات موضوع این قانون به طرح های کشاورزی، منابع 
طبیعی، معادن کوچک، فناوری اطلاعات، گردشگری، صنایع 
دستی و خدمات در مناطق روستایی و عشایری و همچنین 
برای تامین سرمایه در گردش واحدهای تولیدی مستقر در 
نواحی صنعتی روستایی و شهرهای زیر ده هزار نفر جمعیت 
اختصاص می یابد.همانطور که مشخص است محل مصرف این 
1/5 میلیارد دلار بسیار مبهم و کلی بیان شده است هرچند 
که اظهارات برخی مسئولین دولتی پیرامون اهمیت توسعه 
صنایع دســتی و گردشگری در ماه های اخیر نشان می دهد 
که دولت روحانی علاقمند است بخش عمده این مبلغ عظیم 
در بخش گردشــگری و صنایع دستی مصرف گردد. همین 
موضــوع در کنار تجربه ناموفق طرح های اشــتغال زایی در 
دولت های هشــتم تا یازدهم شامل طرح های خوداشتغالی، 
ضربتی اشتغال، بنگاه های زودبازده و رونق تولید نشان می دهد 
احتمال زیادی وجود دارد که بخش اعظم 1/5 میلیارد دلار 
برداشتی از صندوق توسعه ملی منحرف شوند و شاهد تبدیل 

روستائیان »بیکار« به روستائیان »بیکار بدهکار« باشیم.

ســرویس اقتصادی - در ادامه روند نزولی 
شاخص بورس تهران در روزهای پس از انتخاب 
حسن روحانی دیروز هم دماسنج بازار سرمایه 

۳۰۶ واحد دیگر افت کرد.
براین اســاس در پایان  دادوستدهای دیروز بازار 
سرمایه تعداد 353 میلیون سهم و حق تقدم به ارزش 
76 میلیارد تومان در 30 هزار نوبت مورد دادوســتد 
قرار گرفت و شــاخص بورس با افت 306 واحدی در 
ارتفاع 79 هزار و 564 واحد قرار گرفت. این افت در 
شرایطی است که رسانه های حامی دولت ریزش 535 
واحدی چهارشنبه گذشته را هیجانی می دانستند و 
مدعی بودند که این کاهش ها به زودی جبران خواهد 
شد اما گذشــت ایام و خصوصا سقوط 306 واحدی 

دیروز مهر باطلی بر این پیش بینی ها زد.
در مجموع از یکی دو روز پس از انتخابات ریاست 
جمهوری تاکنون شاخص بورس قریب به 1800واحد 

ریزش کرده است.
به اعتقاد کارشناســان این وضعیت بورس ناشی 
از ادامه رکود شــدید اقتصــادی ، بی توجهی دولت 
روحانــی به وضعیت کســب و کار ، کمبود نقدینگی 
دربازارسرمایه ، بی خاصیتی برجام و سود بالای بانکی 

است.
در این رابطه حتی یکی ازسایت های بورسی حامی 
حسن روحانی دیروز در تحلیلی نوشت: »بورس تهران 

همزمان با ریزش های مکرر بازار سرمایه

سهامداران بورس : از رأی به روحانی پشیمانیم!

سرویس اقتصادی-
درحالی که زنگنه هفته گذشــته مدعی شــد 
موضوع خودکفایی بنزیــن را کیهان اعلام کرده، 

بررسی ها خلاف این ادعا را نشان می دهد.
بیژن زنگنه روز چهارشــنبه هفته گذشته در حاشیه 
جلســه هیئت دولت، یک بازی جدید را علیه رسانه های 
منتقــد بــه راه انداخت و ضمن رد ادعــای کاهش تولید 
بنزین پالایشــگاه ستاره خلیج  فارس پس از افتتاح، گفت: 
من هیچ گاه نگفتم در بنزین خودکفا می شویم، کیهان گفته 
خودکفا شدیم که خودش هم باید جواب بدهد. بروید و از 
مدیر مسئول آن بپرسید که چرا ادعای خلاف کرده است.

این ادعا آن قدر ســخیف و عجیب بود که به سرعت با 
واکنش کاربران فضای مجازی و یادآوری اظهارات گذشته 
زنگنه و مســئولان دولت روبرو شد. روز بعد هم در همین 
صفحه اســناد مربوط به اعلام خودکفایی بنزین از سوی 
حســن روحانی و انعکاس آن در رسانه های رسمی دولت 
منتشر گردید. مهمترین شاهد مثال در این زمینه، اظهارات 
حسن روحانی در تاریخ 20 اردیبهشت امسال، یعنی تنها 
8 روز پیش از انتخابات بود که می گفت »با تلاش هایی که 
انجام شد تا پیش از پایان دولت در زمینه تولید گازوئیل و 

بنزین خودکفا شدیم«)!(
بعد از انتشار این اسناد، تیم رسانه ای وزارت نفت مجددا 
به تکاپو افتاد تا مرحله دوم حمله به رســانه های منتقد را 
عملیاتی کند.»شانا«، خبرگزاری رسمی وزارت نفت، با تکرار 
ادعاهای عجیب خود، تصویری از روزنامه کیهان در تاریخ 4 
اردیبهشت ماه منتشر کرد و مدعی شد: روزنامه کیهان تیتر 
نخست خود را به گزارشی با عنوان »سپاه در تولید بنزین 
ایران را خودکفا کرد« اختصاص داد. روابط عمومی زنگنه 
در اقدامی کاملا غیرحرفه ای، با استناد به این تیتر تلاش 
کرد وعده خودکفایی در تولید بنزین را به کیهان منتسب 
کنــد که با چاپ تصویر صفحات روزنامه ایران و تیترهای 
خبرگزاری وزارت نفت درباره خودکفایی بنزین معلوم شد 
یک روز پیش از گزارش کیهان، رســانه های دولت به این 

موضوع پرداخته اند.
اینک بخش دیگری از اسناد موجود در رابطه با اظهارات 
زنگنه و روابط عمومی وزارت نفت مبنی بر اعلام خودکفایی 

بنزین منتشر می گردد.
خبرگزاری مهر روز گذشــته در گزارشــی اعلام کرد: 
»22 اســفند ماه سال 94 زنگنه در نشست خبری از آزاد 
شدن تجهیزات بزرگترین پالایشگاه میعانات گازی ایران 

توسط زیمنس آلمان خبر داد و گفت: با افتتاح پالایشگاه 
ســتاره خلیج فارس، سال آینده از واردات بنزین خودکفا 

می شویم.«
همچنین بررسی آرشیو نامه های ارسالی وزارت نفت 
به کیهان نکات جدیدی از این ماجرا را آشکار نمود. روابط 
عمومــی وزارت نفت طی نامه ای رســمی مورخ 96/2/6 
در جواب به گزارش 4 اردیبهشــت کیهان، درباره افتتاح 
پالایشگاه ستاره خلیج فارس نوشته است: »از این پس دولت 
و مردم می تواند به خودکفایی بنزین و مهمتر از آن صادرات 
بنزین به دیگر کشورها افتخار کنند«)!( در جوابیه وزارت 
نفت با امضای مدیر کل روابط عمومی آمده اســت: »یکی 
از رویاهای تاریخی ایران در صنعت نفت یعنی خودکفایی 

بنزین به واقعیت نزدیک شده است«!
دولت یازدهم در روزهای پیش از انتخابات برای مصادره 
دستاوردی که دیگران بیش از دولت یازدهم مستحق تقدیر 
بودند، تلاش گسترده ای انجام داد و از خودکفایی گفت و 
زنگنه 10 اردیبهشت درباره افتتاح نمایشی پالایشگاه ستاره 
خلیج فارس تأکید کرد: »تا زمانی که تولید پایدار و مستمر 
بنزین در این پالایشگاه انجام نشود، افتتاحی رخ نمی دهد 
چرا که دولت تدبیر و امید نیازی به افتتاح نمایشی ندارد«. 

اما در ادامه با فرارسیدن زمان عمل به وعده ها، بهترین راه 
برای ژنرال های ناتوان، انکار حرف های گذشته و حمله به 
دیگران است.تأســف بارترآن که بر خلاف اظهارات زنگنه 
مبنی بر اینکه » دولت تدبیر و امید نیازی به افتتاح نمایشی 
ندارد«، گزارش روز گذشــته مهر نشان می دهد، بر اساس 
آمار شرکت ملی پالایش و پخش فرآورده های نفتی تولید 

بنزین این پالایشگاه درحال حاضرصفراست!
گفتنی است، هر چند زنگنه و روابط عمومی وزارت نفت 
در روزهای اخیر یک بازی رسانه ای را علیه روزنامه کیهان 
به راه انداختــه و تلاش کرده اند روی این موضوع که چه 
کسی پیش از بقیه وعده خودکفایی در تولید بنزین را داده 
است، مانور دهند و پاسخهایی مستند دریافت کرده اند، اما 
بر این نکته تأکید می شود که طرح این موضوعات انحرافی 
و برپایی جنجال خبری بی محتوا، احتمالا با هدف انحراف 
افکار عمومی از مســائل مهم تری همچون فساد کرسنت، 
سهم ناچیز ایران از تجارت گاز و صدور گاز رایگان به ترکیه 
بابت جریمه در قرارداد با این کشــور است و ماجرای عدم 
تولید بنزین در پالایشگاه ستاره خلیج فارس هم در همین 
چارچوب قابل تحلیل است و نباید مطالبه در این حوزه ها 

از وزارت نفت در لابلای جنجال رسانه ای گم شود.

روزهای سختی را سپری می کند وکمبود نقدینگی در 
بازار به وضوح حس می شود. عمده ترین دلیل کمبود 
نقدینگی دربازار، بالابودن نرخ ســود بانکی اســت و 
همین جذابیت ســود سپرده های بانکی در حالی که 
نرخ تورم نیز تک رقمی اســت، باعث شده تا بسیاری 
از صندوق های سرمایه گذاری که اتفاقا فعال بورسی 
نیز هستند، پول های خود را از بورس خارج کنند وبه 

بانک ها ببرند. از ســوی دیگر، الزام سازمان بورس به 
برخــی صندوق ها در خصوص خرید 5 درصد دارایی 
در بورس، باعث شده تا این نقدینگی تقاضایی را در 
بازار ایجاد کند که اصلاح واقعی قیمت ها را به تاخیر 
بینــدازد و به نوعی در برخــی نمادها حباب قیمتی 
ایجادکند! در چنین شــرایطی یا قیمت ها صعودی 
می شــوند یا از کاهش آنها در میان مدت جلوگیری 

می شود. به تبع این دو اتفاق، یا باید شاهد شکل  گیری 
حباب قیمتی یا حبابی پنهان در بازار باشیم. در نتیجه 
از یــک طرف تحلیل پذیری بازار کاهش می یابد و از 
طــرف دیگر خریداران بالقوه خرد دیگر تمایلی برای 
خرید سهام نشان نمی دهند. قیمت ها ثابت می ماند و 
ارزش معاملات به شدت کاهش می یابد. همین اتفاق 
در ماه های اخیر برای بورس تهران کاملا حس شده 
است.«البته در تحلیل سایت مزبور به جهت داشتن 
گرایش سیاسی به حســن روحانی تلاش شده تا از 
نقش دولــت و وعدهای برجامی اش ، رکود اقتصادی 
و... ســخنی به میان نیاید ولی واقعیت این است که 
بسیاری از کسانی که پول های اندک خود را با اعتماد 
به حرف های روحانــی روانه بورس کردند این روزها 
با زیان ســنگینی روبرو شده و برخی از آنها حتی در 
تمــاس با گروه اقتصادی کیهان اعلام می کنند که از 
رای دادن مجدد به روحانی پشیمانند ولی نمی دانند 
چه کنند زیرا نه تنها سودی عایدشان نشده بلکه اصل 

سرمایه شان هم در حال نابودی است.
به  هرحال تا زمانی کــه چرخ کارخانه ها به طور 
واقعی به گردش نیاید وســرمایه ها به مســیر اصلی 
خود برنگردند و وضعیت کســب و کار بهبود نیابد و 
از همــه مهمتر اینکه نگاه دولتی ها به جای خارج به 
داخل معطوف نشــود امیدی به رونق اقتصاد و بازار 

سرمایه نخواهد بود. 

رئیس انجمن صنایع خــوراک دام، طیور و 
آبزیان گفت: به طور متوسط سالانه سه میلیارد 
دلار بابت واردات انــواع نهاده های دامی تولید 
خــوراک دام ، طیور و آبزیــان اختصاص داده 

می شود. 
مجید موافق قدیری در گفت وگو با خبرگزاری مهر 
با بیان اینکه پیش بینی می شــود امسال به ترتیب 82 
درصد ذرت دامــی؛ 16 درصد گندم دامی؛ 26 درصد 
جو دامی و 90 درصد انواع کنجاله های روغنی، وارداتی 
باشــد، اظهار داشت: ایران در سال 2016 از 41 کشور 
دنیا، انواع کنسانتره، مکمل و مواد افزودنی خوراک دام 
بــه میزان 55 هزار تن وارد کرد که ارزش واردات این 
حجم نیز، حدود 65 میلیون دلار است.  ارزش این حجم 
از واردات نسبت به پنج سال گذشته، چهار درصد رشد 
و نســبت به سال 2015 حدود 16 درصد رشد داشته 

است. در عین حال، صادرات انواع خوراک دام، طیور و 
آبزیان در ســال 2016 بیش از 200 هزار تن به ارزش 
بیش از 68 میلیون دلار به 11 کشــور جهان بوده که 
روند صعودی را در طول پنج سال گذشته نشان می دهد. 
وی اضافه کرد: ســال گذشــته برای ورود به بازار 
کشورهایی چون الجزایر، بنگلادش، عمان، افغانستان، 
کویت، عراق، ترکمنســتان، تاجیکستان، ارمنستان و 
دیگر کشورهای همســایه اقدام کردیم، اما نتوانستیم 
به قرارداد میان مدت و بلندمدتی برسیم که ریسکش 
قابل پذیرش باشد؛ چراکه ریسک این فعالیت ها برای 

صنعت داخلی بسیار بالا است.
رئیس انجمن صنایــع خوراک دام، طیور و آبزیان 
گفت: می توانیم در بازارهای بین المللی و فراملی فعالیت 
کنیم، اما ترجیح می دهیم، وارد این بازارها نشــویم؛ از 
طرف دیگر مباحث مرتبط با قوانین و بروکراسی پیچیده 

اداری نیز وجود دارد که اجازه برنامه  ریزی بلندمدت را از 
مدیران ما گرفته است. البته در برخی کشورها مثل عراق 
نیز جای پای مذاکرات دولتی و دیپلماســی اقتصادی 

دولت کاملًا خالی و احساس می شود. 
قدیری در پاســخ به این پرسش که چند درصد از 
خوراک دام صنعتی در داخل کشــور تولید می شــود، 
تصریح کرد: در حال حاضر کارخانجات با زیر 30 درصد 
ظرفیت فعالیت کرده با این حال در حال حاضر بیش از 
99 درصد خوراک دام صنعتی در کشور تولید می شود.

وی با بیان اینکه به طور متوسط سالانه سه میلیارد 
دلار بابــت واردات انواع نهاده های دامی تولید خوراک 
دام، طیور و آبزیان اختصاص داده می شود، اضافه کرد: 
بیشــترین نهاده های دامی وارداتی کشور شامل ذرت 
دامی، کنجاله سویا، جو دامی، گندم دامی، مواد افزودنی، 

مکمل های ویتامینه است. 

رئیس انجمن صنایــع خوراک دام، طیور و آبزیان 
ایــران اضافه کرد: در حال حاضــر بیش از 80 درصد 
خوراک دام صنعتی با کیفیت مناسب حال دامپروری 
کشــور زیر نظر سازمان دامپزشــکی  و وزارت جهاد 
کشــاورزی تولید می شود. البته این مواردی که اشاره 
شد در خصوص واحدهای مجوزدار و قانونی می باشد، 
در خصوص تولید خــوراک در واحدهای غیر قانونی و 

پرورش این موضوعات حاکم نیست.
قدیــری درباره تولیــد خــوراک دام از مواد اولیه 
تراریخته اظهارداشــت: تولید خوراک دام از مواد اولیه 
تراریخته در ایران به گوش بنده نرسیده و در خصوص 
واردات نهاده های دامی تراریخته هم نظری ندارم چون 
مستنداتی جهت اظهارنظر کاربردی ندارم؛ وزارت جهاد 
کشــاورزی و وزارت بهداشت باید در این زمینه اظهار 

نظر کنند.

رئیس انجمن صنایع خوراک دام اعلام کرد

واردات سالانه ۳ میلیارد دلار نهاده دامی

رئیس اتحادیه صادرکنندگان خشکبار، گفت: هنوز مشکلات 
بانکی بعد از برجام حل نشده و بدون تغییر مانده است.

محمدحسن شــمس فرد، در گفت وگو با نسیم آنلاین افزود: هنوز 
مسائل مرتبط با نقل و انتقالات پول حل نشده و متاسفانه در این رابطه 

مشکلات زیادی بر سر راه تجار و صادرکنندگان قرار دارد.
وی اضافه کرد: برخی کشورها از جمله امارات، کشورهای اروپایی 
و آسیایی از ترس آمریکا یک به یک حساب های ایرانی ها را می بندند، 
بنابراین نقل و انتقالات پولی در حال حاضر تنها به وســیله بانک های 

خصوصی که با آنها در ارتباط هستیم صورت می گیرد.
وی با بیان این مطلب که ال ســی ها گشایش نیافته و اجازه ندارند 
حتی یک دلار و یا یک یورو وارد مملکت کنند، تاکید کرد: بعد از برجام 
مشکلات بانکی حل نشده و بدون تغییر مانده است و بنابراین مجبور 
هســتیم که مسیرهای گذشته را برای نقل و انتقال پول طی کنیم و 
این مشکلات برای صادرات خشکبار به دیگر کشورها نیز صادق است 

و صادرکنندگان را با مشکل مواجه کرده است.
شــمس فرد افزود: یک بار در مصاحبــه ای نام بانکی را که نقل 
و انتقــال پول برایمان انجام مــی داد را مطرح کردم چند روز بعد 
حساب مرا در آن بانک مسدود کردند، دلیلش هم ذکر نام آن بانک 

در روزنامه بود.
وی در رابطه با صادرات خشــکبار گفت: از مرداد ماه به بعد فصل 
خشــکبار آغاز می شــود و آن زمان می توان گفت که آیا صادرات این 
محصولات رونق خواهد داشت یا خیر، البته صادرات خشکبار در سال 

95 نسبت به سال 94 رشد خوبی داشته است.

زنگنه 22 اسفند 94: سال آینده از واردات بنزین خودکفا می شویم
زنگنه 17 خرداد 96: خودکفایی بنزین را من نگفتم، کیهان گفت!

معاون معدنی وزیر صنعت با تأکید بر اینکه باید جلوی 
صادرات مواد خام معدنی را گرفت اظهار کرد: ما عوارض 
صادرات کنسانتره را صفر و عوارض صادرات گندله سنگ 

آهن را 15 درصد وضع کردیم.
به گزارش خبرگزاری فارس، جعفر ســرقینی در یک نشست 
خبری اظهار داشت پیشنهاد وزارت صنعت در مورد وضع عوارض 
صادرات مواد خام معدنی به شورای اقتصاد ارایه خواهد شد. وزیر 
صنعت در پی نامه ای که در خصوص خام فروشــی مواد معدنی 
نوشتم، دستور تشکیل کمیته مربوطه را صادر کرد تا این موضوع 

سریعا بررسی شود.
وی با بیان اینکه در سال های گذشته عوارض صادرات سنگ 
آهن برعکس وضع شده بود، گفت در سال 92 عوارض صادرات 
ســنگ آهن صفر بود، عوارض صادرات کنسانتره سنگ آهن 30 

درصد و گندله 35 درصد بود.
معــاون معدنی وزیر صنعت اضافه کرد: از نظر ما این عوارض 
برعکس وضع شده بود زیرا هرچقدر ارزش افزوده یک ماده معدنی 
بیشتر باشد باید به سمت کاهش عوارض صادرات پیش برویم، اما 
شرایط وضع عوارض صادرات سنگ آهن طوری است که کسی 

تمایلی به سرمایه گذاری در زمینه فراوری سنگ آهن را ندارد.
سرقینی با تأکید بر اینکه باید جلوی صادرات مواد خام معدنی 
را گرفــت، تصریح کرد ما عوارض صادرات کنســانتره را صفر و 
عوارض صادرات گندله ســنگ آهــن را 15 درصد وضع کردیم. 
وقتی جلوی صادرات سنگ آهن خام را گرفتم گفتند کمونیست 

و سوسیالیست هستم، اما من کار خودم را انجام می دهم.
وی همچنین با اشــاره به تلاش برخی فعالان حوزه ســنگ 
آهن برای جلوگیری از افزایش عوارض صادرات سنگ آهن خام، 
گفت وقتی داشتیم این موضوع را به انتها می رساندیم تشکل های 
مربوطه این مســئله را به همه جا کشاندند زیرا می خواهند سود 
بیشتری داشته باشــند. دولت ، طبق ماده 37 قانون رفع موانع 
تولیــد می تواند برای صادرات مواد معدنی با ارزش افزوده پایین، 

عوارض وضع کند.
معاون وزیر صنعت در مورد وضعیت معادن ســنگ آهن نیز 
اظهار داشت: هم اکنون 221 معدن فعال سنگ آهن داریم و برای 
146 معدن نیز پروانه بهره برداری صادر شده که حدود 60 پروانه 
هنوز غیرفعال است. حدود 70 تا 80 معدن کوچک سنگ آهن 
نیز تعطیل شده اند. در حال حاضر دولت برای حمل سنگ آهن 
سنگان تا بندرعباس 20 دلار یارانه گازوئیل پرداخت می کند که 

اگر این یارانه نبود، فعالیت معدن نیز با مشکل روبرو می شد.
معاون وزیر صنعت در پاسخ به این سؤال که نظر کارشناسی 
شما در مورد تأثیر جداسازی وزارت صنعت و بازرگانی بر وضعیت 
بخش معــدن با توجه به تداخل برخی تصمیم گیری ها از جمله 
تصمیم گیــری راجع به صادرات مواد معدنی چیســت؟ اظهار 
داشت: این سؤال شما برای من دردسرساز است اما من به لحاظ 
کارشناسی با جداسازی وزارت صنعت و بازرگانی مخالف هستم.

ســرقینی در خصوص نتایج حاصل از بررســی علت حادثه 
معدن ذغال  سنگ زمستان  یورت گفت: کمیته حقیقت یاب هنوز 
نظــر نهایی خود را اعلام نکرده ولی دو احتمال در این خصوص 
مطرح است، یکی باتری مشــکوک است که گفته می شد برای 
روشن کردن لوکوموتیو به داخل معدن برده شده و دیگری اگزوز 
لوکوموتیو است که می گویند خنک کن نداشته و همین مسئله 

باعث حادثه شده است.
وی با بیان اینکه در معادن کوچک کشور از کمترین آموزش ها 
برخوردار هستیم، افزود: عدم ورود ماشین آلات نو به معادن کشور 
یکی از دلایل بروز حوادث در بخش معدن است. ضمن اینکه وزارت 
صنعت مسئول نظارت بر اســتانداردهای معدنکاری است، ولی 
نظارت بر رعایت استانداردهای ایمنی بر عهده وزارت کار است.

معاون وزیر صنعت همچنین در مورد بحث های مطرح  شده از 
سوی برخی مسئولان وزارت کار مبنی بر بازگشت کارگران معدن 
زمستان  یورت به کار خود طی روزهای آینده، گفت: این معدن تا 
اطلاع ثانوی تعطیل است و تا زمانی که وزارتخانه های کار و صنعت 
مطمئن نباشند، اجازه ورود کارگران به معدن داده نخواهد شد.

به گفته ســرقینی، بیمه آسیا اعلام کرده که مبالغ مربوط به 
بیمه معدنکاران را به محض تعیین  تکلیف پرداخت خواهد کرد.

 دو شــرکت هواپیمایی ایران در حالی به اجرای قراردادهای خود با 
بوئینگ خوشــبین هستند که اوفک هنوز مجوزی برای فروش نداده و 
تحریم های جدید آمریکا تحت سیاســت های مبهم ترامپ نیز به این 

مشکل اضافه شده است.
بــه گزارش فارس به نقل از بلومبــرگ، بعد از اینکه مقامات آمریکایی برای 
تحریم های جدید علیه ایران رأی دادند ایرلاین ایرانی همچنان اطمینان دارد که 
قرارداد 3 میلیارد دلاری اش با بوئینگ به مشــکل برنخواهد خورد، این در حالی 
اســت که شرکت بوئینگ همچنان به دنبال گرفتن مجوز فروش از اداره کنترل 
دارایی های خارجی خزانه داری آمریکا )اوفک( است و تاکنون در این زمینه نتیجه ای 
حاصل نشده است. بوئینگ اعلام کرده است که درخواست خود را برای گرفتن 
مجوز فروش به کنترل دارایی های خارجی خزانه داری آمریکا اعلام کرده، اما هنوز 
پاسخی دریافت نکرده است. رضا مصطفوی سخنگوی آسمان اعلام کرد که این 
شرکت قرارداد نهایی خرید را برای خرید 30 فروند هواپیمای مکس 737 منعقد 
کرده و امکان افزایش خرید 30 فروند دیگر هم وجود دارد. قرار اســت بوئینگ 

نخستین هواپیمای خود را در سال 2022 تحویل دهد. 
مصطفوی گفت: ما همانند بوئینگ، یک شرکت تجاری هستیم و فعالیت ما در 
فضای اقتصادی است نه در حوزه سیاسی و در این حوزه مشکلی از نظر پیشرفت 

کار وجود ندارد و همه چیز در مسیر عادی خودش حرکت می کند.
بوئینگ درخواســت خود را برای گرفتن مجوز انجام قرارداد با ایران از اداره 
کنترل دارایی های خارجی خزانه داری آمریکا )اوفک( انجام داده است. این قرارداد 
در صورتی که به نتیجه برسد، دومین هواپیمای بوئینگی است که از سال 1970 
تاکنون به ایران ایر تحویل داده می شود، این فروش به دنبال قرارداد 16/6 میلیارد 

دلار با ایران ایر با تولیدکنندگان مستقر در شیکاگو انجام می شود. 
قرارداد آسمان ایر در شرایط کنونی دوره ریاست جمهوری ترامپ محکی جدی 
است چرا که در سیاست های این رئیس جمهور درباره ایران ابهامات جدی ای ایجاد 
شده است و مقامات آمریکایی به دنبال اعمال تحریم های جدی علیه ایران هستند. 
از ســوی دیگر، چنین سفارشی از سوی ایران می تواند 18 هزار شغل در آمریکا 
ایجاد کند. در 7 ژوئن یعنی همان روزی که مجلس ایران تحت حملات تروریستی 
قرار گرفت، سناتورهای آمریکایی برای اعمال تحریم های جدید علیه ایران رأی 
دادند که اجــازه خواهد داد آمریکا محدودیت های جدیدی بر روی فعالیت های 

اقتصادی و افرادی که آمریکا آنها را متهم می کند، اعمال کند. 
با این وجود هنوز موضع آمریکا بر قرارداد هســته ای ایران که در 2015 با 
کشورهای 1+5 منعقد شد شفاف نیست، اما مسئولان ایرانی همچنان معتقدند 

که مشکلی در زمینه قرارداد بوئینگ با ایران ایجاد نخواهد شد. 
گفتنی اســت، پیش از این مسئولان وزارت راه و شهرسازی از هدف گذاری 
برای خرید 500 فروند هواپیما تا ســال 1404 خبر داده و عنوان می کردند در 
گام نخست تا ســال 2016تعدادی از این هواپیماها وارد کشور می شوند. دولت 
در ادامــه با تبلیغات فــراوان روی قرارداد با ایرباس و بوئینگ مانور داد. هر چند 
لوکــس بودن تعدادی از ایــن هواپیماها و هزینه های هنگفت این خریدها مورد 
انتقــاد جدی بود، اما دولت یازدهم تمام تلاش خود را برای ورود تعدادی از این 
هواپیماها قبل از انتخابات ریاست جمهوری انجام داد. با این حال چند روز قبل 
از انتخابات، به جای ورود هواپیماهای مورد اشــاره، چند فروند هواپیمای ملخی 

خریداری شده از ایتالیا وارد کشور شد.
اما با انتخاب ترامپ هر از چندی یک خبر از مانع تراشی آمریکایی ها در این 
راســتا به گوش می رســد. بعد از مدت ها جوسازی دولت و برخی رسانه ها مبنی 
بر ورود اولین هواپیمای بوئینگ در ســال جاری، مدیرعامل هما از عملی نشدن 
این وعده خبر داد و سخنگوی بوئینگ هم این موضوع را تأیید کرد. اوایل خرداد 
هــم وزیر خزانــه داری آمریکا با بیان اینکه این وزارتخانه در حال تجدید نظر در 
مجوزهای اعطا شده به شرکت های بوئینگ و ایرباس برای فروش هواپیما به ایران 
است گفت: فشارهای تحریمی بر ایران را افزایش خواهیم داد. اکنون که یکسال 
و نیــم از برجام می گذرد بر خلاف ادعاهای قبلی دولت یازدهم، برجام آنطور که 
گفته می شد در رفع مشکلات موفق نبوده است، بلومبرگ از موانع دیگری بر سر 

راه خرید هواپیما از سوی یک شرکت تجاری ایرانی خبر می دهد.

رئیس خانه صنعت، معدن و تجارت ایران با بیان اینکه هیچ 
نظارتی در معادن نداریم، گفت: حتما باید 5۰ نفر در معادن کشته 

شوند تا متوجه شویم چه اتفاقی در حال رخ دادن است.
به گزارش مهر، عبدالوهاب سهل آبادی، رئیس خانه صنعت، معدن و 
تجارت ایران در نشســت خبری با اعتراض به عدم نظارت و آموزش در 

معادن گفت: معادن کشور وضعیت خوبی ندارند.
وی در ادامه تاکید کرد: حتما باید 50 نفر در یک معدن کشته شوند، 

تا ما متوجه شویم چه اتفاقی در معادن می افتد؟
رئیس خانه صنعت، معدن و تجارت ایران با بیان مطالبات معدنکاران از 
سازمان نظام مهندسی و معاونت معادن وزارتخانه گفت: نظارتی که مورد 
انتظار است، صورت نمی گیرد و به هیچ عنوان در معادن نظارت نداریم.

به گفته ســهل آبادی، ما ابتدایی ترین آموزش ها را در معادن نداریم؛ 
یک دســتگاه لودر حدود یک میلیارد قیمت دارد اما اپراتور آن کمترین 

مهارت برای استفاده از آن ندارد.
سهل آبادی ادامه داد: یکی دیگر از عوامل موثر در بروز حادثه آزادشهر 
کهنگی ماشین آلات بود؛ ماشین آلات تمام معادن از رده خارج است. مگر 
می شود باطری یک ماشین در حال کار تمام شود؟  صاحبان معادن حاضر 
به هزینه کردن برای آموزش و ماشین آلات نیستند که آن هم علتی دارد. 
ما در معادن با ماشین آلات سال 1970 میلادی کار می کنیم؛ انتظار داریم 

اتفاقی رخ ندهد؟
وی افزود: یکی دیگر از مشکلات معدنکاران، عدم دریافت حقوق طی 
ماه های مســتمر است؛ خانواده همان معدنکاری که در ناامنی کار کرد و 

کشته شد، نان شب نداشتند.
سهل آبادی تصریح کرد: وزارت کار هیچ اقدامی برای حمایت از این 
معدنکاران انجام نمی دهد. ما هر 4 سال یک بار تصمیم می گیریم وزارت 
صنعت را ادغام کنیم، 4 سال بعد تصمیم می گیریم جدا کنیم؛ به جای 

این تصمیمات بی ثمر برای معادن و ذخایر کشور فکری کنیم.
سرقینی معاون وزیر صنعت در پاسخ به سخنان سهل آبادی گفت: من 
از ســال 83 که در وزارت صنعت در همین پست بودم، آخرین محموله 
ماشین آلات خریداری شد؛ می خواستیم در این دوره مجدد ماشین آلات 

خریداری کنیم ولی منابع آن جور نشد.

بوئینگ یک سال و نیم پس از برجام

هنوز مجوز فروش هواپیما
 به آسمان را از اوفک نگرفته ایم

مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب استان تهران، افزود: مصرف 
آب تهرانی ها نسبت به سال گذشته رشد نداشته است.

محمد پرورش در گفت وگو با فارس در پاســخ به این ســؤال که اگر 
مصرف آب شــهروندان تهرانی افزایش قابــل ملاحظه ای پیدا کند افت 
فشــار و یا قطع آب خواهیم داشت گفت: تابستان امسال به هیچ عنوان 
کمبود آب نداریم و تلاش ما این است که تا تمام نیازهای استان تهران 
را تأمین کنیم اما به هر حال طبق پیش بینی های انجام شده باید شبکه 

آب را پایدار نگه داریم.
وی اضافه کرد: در حال حاضر نیاز به ایجاد ظرفیت جدید برای تأمین 
آب تهران نیست، زیرا ظرفیت سرانه آب تهران 310 تا 320 لیتر است، 
بنابراین ظرفیت پمپاژ آب کم نیست اما اگر مصرف آب شهروندان تهرانی 
به شکل عجیب و غریب افزایش یابد هرچند ظرفیت شبکه بالا است اما 
مجبور می شــویم که افت فشار منطقی را به شکلی که قطع آب نداشته 

باشیم اعمال کنیم.
مدیرعامل شــرکت آب و فاضلاب اســتان تهران بــا تاکید بر اینکه 
مشترکان باید توجه کنند که نباید با آب تصفیه شده و بهداشتی مبادرت 
به شست وشوی منزل، آسفالت خیابان و خودرو کنند، اظهار داشت: قطعا 
اگر مردم در فصل تابســتان مصرف آب خود را مدیریت کنند افت فشار 

آب نیز اعمال نخواهد شد.

رئیس خانه صنعت، معدن و تجارت ایران:

وزارت کار هیچ اقدامی
 برای حمایت از معدنکاران انجام نمی دهد

مدیرعامل آبفای استان تهران:

تابستان امسال کمبود آب نداریم
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